
Informe del rector 
Consell de Govern del 29 d’octubre de 2004 

 
 

Condol. El rector demana que consti en acta el condol per la mort de l’estudiant de 
l’ETSETB Antonio de Pablo Ortihuela. 
 
CRUE i Consell de Coordinació Universitària. En la reunió del dia 25 d’octubre, el 
Consell de Coordinació Universitària va acceptar pràcticament totes les esmenes 
proposades per la CRUE relatives als textos dels decrets de grau i de postgrau que 
hauran de ser publicats abans de Nadal. D’altra banda, en la reunió celebrada el 18 
d’octubre, la CRUE va pronunciar-se també sobre les mesures urgents a prendre en 
relació amb el professorat contractat i el funcionari, les quals seran recollides en la 
revisió del decret d’habilitacions. De moment, l’any 2005, es farà una única 
convocatòria per a l’habilitació de professorat, possiblement durant el mes de febrer, 
mentre que les proves corresponents se celebrarien entre els mesos de juny i 
setembre. Queda pendent per part de la CRUE propiciar les mesures que caldrà 
aplicar a mitjà termini en el cas del professorat contractat.  
 
Atesa la complexitat d’aquestes qüestions, el rector anuncia que tan bon punt sigui 
possible, es procedirà a l’edició d’un Clip UPC amb tota la informació. També destaca 
que les ponències presentades han estat liderades per la UPC. 
 
Reunió amb el president del govern. El rector informa de la reunió de rectors amb el 
president del govern, José Luis Rodríguez Zapatero, el dia 18 d’octubre. En destaca el 
discurs compromès del president amb la universitat, que està en la línia del que feia 
quan solament era candidat a la presidència del Govern. També va fer palès que va 
demostrar conèixer molt bé els problemes de la universitat. En la reunió, Rodríguez 
Zapatero va insistir que les prioritats del seu govern són les pensions, la sanitat i 
l’educació. Els rectors van aprofitar la reunió per exposar al president del Govern que 
el compromís d’incrementar un 25 % la inversió en recerca encara no s’ha fet realitat 
—ja que només un 8 % ha repercutit directament sobre la recerca universitària— i que 
són insuficients el cinc milions d’euros que han estat anunciats com a suport per al 
procés d’adaptació a l’Espai Europeu d’Ensenyament Superior. Sobre aquestes 
qüestions, Rodríguez Zapatero va dir que procuraria millorar-ho durant el tràmit 
parlamentari dels pressupostos generals de l’Estat. 
  
Catàleg de titulacions i Espai Europeu de l’Ensenyament Superior. En el decurs 
de la reunió amb el president del Govern, la ministra d’Educació i Ciència, M. Jesús 
San Segundo Gómez de Cadiñanos, va avançar el calendari d’actuacions, que, en 
síntesi, és aquest: decrets de grau i de postgrau abans de Nadal i nou esquema de 
titulacions adaptades al procés de Bolonya abans del proper estiu. 
 
Modificacions a la LOU. El rector informa de la intenció de la ministra que el 16 de 
desembre s’aprovi un document consensuat amb els rectors relatiu a les modificacions 
que cal introduir a la LOU, a partir del qual s’elaborarà un projecte de llei que, segons 
les previsions, podria veure la llum al novembre de 2005. Per assolir aquests objectius, 
la CRUE ja s’ha posat a treballar. El rector apunta que el calendari és força ambiciós i 
que per això es fa necessari conèixer fins on està disposat a arribar el Govern en la 
modificació de la LOU. 
  
DURSI. El rector informa de la recent reunió amb el conseller Carles Solà, en el decurs 
de la qual es van anunciar les mesures de propera aplicació per part del DURSI. D’una 
banda, la creació d’un consorci de centres de transferència de tecnologia amb 
l’objectiu de complementar, ajudar i potenciar la tasca que realitzen aquests ens. De 



l’altra, la creació d’una partida pressupostària destinada a compensar els costos 
addicionals que planen sobre les universitats que disposen de centres disseminats 
sobre el territori, com és el cas de la UPC. El rector afegeix que el DURSI planteja un 
nou model de finançament universitari en el qual s’inclouran criteris de recerca i 
transferència de resultats. 
 
Avaluació de les universitats catalanes. El rector informa de la posada en marxa del 
procés d’avaluació externa de les universitats catalanes que portarà a terme la 
European University Association. El professor José Luis Andrés Yebra és qui 
coordinarà des de la UPC el procés, que es preveu que tingui una durada aproximada 
d’un any. 
  
Activitats a la UPC. Pel que fa a l’activitat de la UPC, el rector informa de la 
celebració de la I Conferència Internacional de Barcelona sobre l’Educació Superior, 
els dies 18 i 19 d’octubre, i de la Trobada de Premis Nobel, el dia 20 del mateix mes. 
En destaca l’èxit d’ambdues convocatòries i les qualifica de molt positives, com ho 
demostra el fet que se n’ha previst una segona convocatòria al mes de novembre de 
l’any vinent amb l’aspiració de fer de la UPC un punt de trobada continuat dels 
guardonats amb premis Nobel. Amb la finalitat d’assolir els objectius que es 
persegueixen, el rector informa que des de la Càtedra UNESCO de Direcció 
Universitària es liderarà la convocatòria de la II Conferència Internacional de 
Barcelona, mentre que des d’Ubuntu (Fòrum Universal de Xarxes) es treballarà perquè 
la II Trobada de Premis Nobel també sigui coronada per l’èxit. En aquest sentit anuncia 
que Ubuntu es transformarà en una fundació. 
 
D’altra banda, el rector informa de la celebració al mes d’octubre dels congressos 
Aquaculture Europe 2004 i Engineering Education in Sustainable Development, 
ambdós amb un alt grau de participació. 
 
Inauguracions de curs i doctor honoris causa. El rector fa referència a l’acte 
d’inauguració del curs acadèmic d’enguany, en el qual va ser present el ministre 
d’Indústria, Turisme i Comerç, José Montilla, així com al de la inauguració de la 
Fundació Politècnica de Catalunya, a càrrec de Joan Molins Amat, vicepresident i 
director general de Ciments Molins. També informa de la investidura del professor 
Amable Liñán com a doctor honoris causa, fet que va tenir lloc en el marc del centenari 
que celebra l’ETSEIT, i de la posada en marxa dels nous estudis d’Aeronàutica en 
aquest centre. 
 
Clip UPC i Monogràfics. El rector recorda la posada en marxa de dos nous 
recursos informatius amb la finalitat de millorar la comunicació interna. Es tracta del 
Clip UPC (del qual ja s’ha distribuït el primer) i dels Monogràfics (el primer dels quals 
apareixerà ben aviat i que tractarà sobre l’encàrrec acadèmic personalitzat). En 
aquesta mateixa línia de millora de la comunicació interna, fa referència a la primera 
reunió de caps d’unitats funcionals, d’unitats de serveis generals, administradors de 
centres i administradors de departaments, celebrada recentment i que tindrà una 
continuïtat periòdica. 
  
Escola Universitària Politècnica Superior d’Enginyeria de Vilanova i la 
Geltrú. El rector informa que, finalment, ha estat publicat al Diari Oficial de la 
Generalitat de Catalunya de 19 d’octubre de 2004 el canvi de denominació de l’Escola 
Universitària Politècnica de Vilanova i la Geltrú, que passa a denominar-se Escola 
Politècnica Superior d’Enginyeria de Vilanova i la Geltrú. 
 



Superordinador. El rector explica que es troben en la recta final les obres 
d’adequació d’espais que hauran d’acollir el superordinador. A això afegeix que 
després del test corresponent fet fa uns dies, aquesta màquina se situa en el quart lloc 
del rànquing mundial i en el primer d’Europa entre els 500 ordinadors més potents del 
món.  
 
Portàtils. El rector informa de la campanya que s’està desenvolupant d’oferta 
d’ordinadors portàtils Toshiba en unes condicions molt especials de finançament 
gràcies als suport del Banc Santander Central Hispano. 
 
Jornada. El rector anuncia la celebració de la jornada La Recerca, el 
Desenvolupament i la Innovació. Perspectives de Futur, prevista per al 3 de novembre. 
En destaca la presència d’Eugene Thiers, sènior director de l’Stanford Research 
Institute, i d'Enric Banda, membre del Consell Assessor del DURSI i del European 
Research Advisory Board (EURAB), i anima a participar-hi, atès l’interès que tindrà. 
 
Campus de Llevant. El rector informa que el proper dia 11 de novembre es procedirà 
a la presentació de l’avantprojecte del Campus de Llevant davant la comunitat 
universitària i anuncia que abans de Nadal ja es disposarà del projecte final. També 
informa de l’evolució dels treballs que s’estan realitzant des de la comissió del Consell 
Social que presideix Carles Ponsa i de la trobada amb Miquel Barceló, president del 
Consell d’Administració de l’empresa municipal 22@BCN, que auguren unes bones 
perspectives de futur. 
 
Programa de la Institució Catalana de Recerca i Estudis Avançats (ICREA). El 
rector explica que els criteris que s’apliquen en els ICREA són clarament perjudicials 
per a la UPC i informa que ha parlat amb Enric Banda d’aquesta qüestió amb el 
compromís de buscar una via paral·lela per tal que els àmbits tecnològics disposin de 
més possibilitats a l’hora de resoldre els actuals problemes de contractació. 
 
Finalment, el rector confirma que en el proper Consell de Govern es decidirà la creació 
d’una comissió que treballi per afrontar amb garanties el futur dels àmbits de 
l’enginyeria nàutica i naval. 
 
Síndic de greuges. El rector felicita José Navarro pel fet d’haver estat elegit 
coordinador estatal dels síndics de greuges de les universitats espanyoles. José 
Navarro és Síndic de Greuges de la UPC des de l’any 1999.   


